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3. juni 2014 

FM 2014/157 
Karl-Kristian Kruse 

Forslag til forespørgselsdebat om hvordan og hvorledes Selvstyret og kommunerne 

i fællesskab kan sikre en mere ensartet og bedre behandling af de psykiske syge 

bosiddende i kysten. 

(Medlem af Inatsisartut Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit) 

 

Siumut vil gerne takke forslagsstiller Agathe Fontain. 

 

Dette forslag til forespørgselsdebat tager udgangspunkt i en mere ensartet og bedre 

behandling af de psykisk syge, som bor ude på kysten, hvilket Siumut kan tilslutte sig, idet 

tidlig indsats er et vigtigt skridt for både den syge selv og for samfundet, hvorfor Siumut til 

enhver tid vil medvirke til, at fremme indsatser der retter sig mod tidlig indsats. 

 

Fra Siumut vil vi gerne henvise til behandlingen af beslutningsforslaget punkt 156, som 

heldigvis mundede ud i, at man årligt foretager evalueringer af behandlingen af de psykisk 

syge ude på kysten, uden at skulle vente med initiativerne helt frem til 2017. 

  

Siumut mener, at denne debat også kan danne et godt grundlag for evalueringerne, og 

derfor har følgende bemærkninger til punktet. 

 

Et af Siumuts mål, er at løbende skal gøre en indsats for at sikre folks psykiske sundhed.  

Vi har under den tidligere debat banet vej for at bane vej for en bedre behandling af de 

psykisk syge. Vi skal også benytte denne debat for at ville sikre, at antallet af psykisk syge 

fremadrettet ikke bliver højere, blandt andet ved at forøge disses henvendelsesmuligheder 

samt øge oplysningsindsatsen. 

  

Vi grønlændere har den uheldige styrke, at vi gemmer vores problemer, som desværre 

også medfører at nogle udvikler psykiske sygdomme, idet vi også i for stor grad benytter 

os af, en af grundene, nemlig at vi er for gode til at nedrakke andre mennesker, ligesom vi 

kun ønsker at vise de positive til andre, mens vi på den anden side gemmer problemerne, 

dette skal vi have gjort noget ved, hvis vi skal bane vej for et stærkt og samarbejdende 

samfund, må vi samarbejde i tykt og tyndt. 

 

Ligeledes medvirker alt for stort forbrug af både alkohol og euforiserende stoffer både 

fysiske og psykiske sygdomme, hvorfor det er vigtigt at vi bringer dette emne op til en bred 

debat i samfundet, ligesom vi skal samarbejde om at nedbringe antallet af de 

sygdomstilfælde som udspringer sig af forbrug af euforiserende stoffer i de kommende år, 
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et af de vigtige initiativer på den bane, er at man selv skal lære at erkende sit misbrug, idet 

selverkendelse er en god vej ud af uvanerne for både den enkelte samt familier. 

 

Dog medfører den lange polarmørke samt lang periode med lys døgnet rundt også 

psykiske problemer, ligesom jeg som tidligere nævnt også skal understrege, at nedrakning 

også bliver benyttet i alt for stor grad, når en grønlænder indtager en høj stilling, indtil 

vedkommende bliver nødsaget til at trække sig, når en grønlænder gør karriere, er der 

mange der prøver at lægge en forhindring. 

 

Psykiske sygdomme udspringer sig ikke kun af de førnævnte forhold, idet dårlige livsvilkår, 

det med at man udsættes for misbrug af nogen art, dødsfald i familien eller venner m.v. 

  

Heldigvis er der flere og flere mennesker der har en mere åben tilgang til disse forhold, 

hvorfor vi håber på, at en mere åben tilgang til disse kan medvirke til sundere borgere i 

samfundet. 

 

Ligeledes baner de grønlandsksprogede psykologer også vej for at vi bedre kan tage vare 

om de psykisk syge, vi har et stadigvæk store udækkede behov for området, derfor kan 

man ikke komme udenom, at kommuner samt selvstyret skal have et godt samarbejde, i 

bestræbelserne for at kunne styrke denne indsats. 

 

Siumut er glade for, at medarbejdernes kår også er medtaget i forslaget, idet forbedring af 

deres vilkår også er afgørende for, om vi kan opnå de mål der bliver lagt, ligesom man 

også skal tilpasse de vilkår man tilbyder for de steder som kan have hårdt psykisk 

arbejdsmiljø, ligesom en udligning af løn af de tilkaldte og de lokale også er det vigtigt 

element i den forbindelse.  

 

Med disse bemærkninger vil vi henvise til gårsdagens punkt, nemlig punkt 156, som vil 

bane vej for en bedre service, hvilket vi er tilfredse med.   

 

Vi håber at denne debat kan medvirke til, at servicen kan forbedres. Tak. 


